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می گیرد، به واسطه فضای کلی است که در کشور به وجود می آید و البرز نیز تابع آن جریان 
می شــود. در واقع ما نتوانســته ایم از ظرفیت هایی که در اســتان وجود داشت برای البرز 
استفاده کنیم و احزاب قدرتمند و تاثیرگذاری را شکل دهیم. به تعداد بسیار زیادی احزاب 
ناموفق را می توانیم ببینیم و از این بابت در کنار تهران بودن به واســطه نبودن زیرساخت 

نقطه ضعفی است که در فرهنگ غالب سیاسی استان البرز دیده می شود.
Ó  پیش بینی شــما از مشارکت مردم این اســتان با توجه به اتفاقات سال ۱۴۰۱ و 

مشکلات معیشتی و کاهش مشارکت در انتخابات سال ۹۸ چیست؟ 
در فضای پیش بینی ها تحول جدی ای نمی بینم که نشــاط سیاســی به کشور بازگردد و 
اســتان البرز نیز از آن دور نیست. براساس گفت وگوهایی که بین نخبگان شکل گرفته و 
همچنین برخی نظرسنجی ها مشارکت ۱۵ تا ۲۰ درصدی را می توان متصور شد. در سال 
۹۸ آقای عباســی و خانم آجرلو به دور دوم انتخابات رفتند و آقای عباســی با حدود ۳۰ 

هزار رای به مجلس رفت. کرج حدود ۶ ماه با یک کرسی 
خالی در مجلس نماینده داشت و در دور دوم مشارکت 

افت محسوســی داشت. در ســال ۱۴۰۰ آراء باطله 
۳۳ هزار رای بود و نفر اول شورا ۲۲ هزار رای داشت 
و تعــداد آراء باطلــه از نفر اول پیشــی گرفت. اینها 
نشانه های قابل تحلیلی است. در مجموع افقی که 

کنشگران سیاســی و فعالان اجتماعی 
و بــه تبــع آن، مــردم اســتان، 

مشارکت جدی داشته باشند، 
نمی بینــم و امیــدوارم این 
فضا شکسته شود و شاهد 
حضور تفکرات گوناگون در 

مجلس باشیم.

نگاه اصلاح طلب/ 2

امید فراغت فعال سیاسی اصلاح طلب استان البرز:

مردم می  گویند گزینه های ما در بین کاندیداها نیست

سیاســت های احزاب مشخص اســت و از همان حزب نشأت می گیرد اما یکسری 
افراد خاصی در استان البرز هستند که سوار بر موج می شوند و تکلیف آنها مشخص 

نیست؛ به همین دلیل نمی توان در این خصوص زیاد اظهارنظر کرد. 
Ó  با توجه به مشارکت دوره قبل پیش بینی شما از میزان مشارکت مردم این 

استان در انتخابات مجلس دوازدهم چیست؟
انتخابات خوب زمانی است که تمامی کسانی که شــرایط رای دادن دارند، چه 
موافق باشند و چه مخالف، در انتخابات شرکت کنند. این اصلی است که در این 
دوره باید به آن توجه ویژه ای کرد؛ یعنی نقش مردم و همه کاندیداها باید در نظر 
گرفته شــود و همه موظف هستند در مسیری که به شرکت جامعه در انتخابات 
منجر شود، حرکت کنند. این خواست ولی امر است و باید اول به آن فکر کنیم. 
کاندیداهــا در این دوره نباید به فکر رای آوری باشــند بلکه تمام تلاش افراد باید 
در این راســتا باشد که جامعه مردم اســتان البرز پای صندوق رای بیایند و برای 
رسیدن به این هدف، عملکرد برگزارکنندگان انتخابات به ویژه دولت بسیار مهم 
است. دولت برای حفظ حقوق فردی جامعه باید تمام تلاش خود را برای صحت و 
سلامت انتخابات به کار ببندد و اصلًا نباید به فکر این باشد که گروهی به مجلس 
بــرود کــه طرفدار دولت باشــد و اگر همه به این موضوع فکر کنند به خواســت 
حاکمیت می رسیم چراکه موضوع حاکمیت را ارجح تر از دولت می دانیم. اما در 

مجموع برای اظهارنظر درباره میزان مشــارکت مردم زود است و باید پیش رفت 
تا ببینیم چه شرایطی در ادامه و با نزدیک شدن به انتخابات پیش خواهد آمد. 

Ó  عملکرد نماینده ها و کسانی که کاندیدا می شوند، شعارهایی که می دهند را 
در حضور و عدم حضور مردم استان در انتخابات چقدر تاثیرگذار می دانید؟ 
در این دوره مردم اقبال زیادی به نماینده  ها نداشتند؛ هرچند که افراد خوب و انقلابی 
بودند اما اصلح نبودند. بحث اصلح بودن موضوع دیگری اســت و باید در این دوره 
تحول و تکامل را جلو ببریم و اگر در این دوره نمایندگانی به مجلس راه پیدا نکنند که 

بتوانند تحول و تکامل را در جامعه ارائه دهند با مشکل مواجه خواهیم شد. 
Ó  .در پی اتفاقات ســال ۹۸  شــاهد ریزش مشارکت در انتخابات بودیم 

بــرای انتخابات جاری مشــکلات اقتصادی و معیشــتی و اعتراضات 
ســال ۱۴۰۱ را داشتیم، فکر می کنید این اتفاقات در مشارکت و عدم 

مشارکت مردم استان البرز چقدر تاثیرگذار است؟ 
نســبت به گذشــته به هیچ وجه ریزش مشارکت نخواهیم داشــت. ضمن اینکه 
امیدواریم کســانی که عدم تایید صلاحیت شدند نیز در انتخابات حضور یابند 
چراکه هر کدام با حضور خود پایگاه رای دارند و حیف اســت که این رای ها را با 
عدم احراز از دور انتخابات خارج کنیم. در این دوره هر کســی که کاندیدا شده 
است و می خواهد رای بیاورد و وارد مجلس شود، باید از همه چیز عبور کند. اگر 

در این دوره کســی بخواهد وراد مجلس شود به هدف اینکه پایگاهی برای خود 
ایجاد کند و منافعی به دست آورد، اشتباه کرده است. در این دوره نیازمند افراد 

ایثارگر، فداکار و باگذشت و کسی که وقت بگذارد، در مجلس هستیم. 
Ó  آیا کاندیداهای کنونی را در این سطح و صلاحیت می دانید؟ 

باید اجازه دهیم افراد ناشناخته که مشغول فعالیت خوب هستند وارد صحنه شوند 
و شناسایی اصلح می تواند ما را به این سطح برساند. نمی گوییم آیا چنین کاندیدایی 

داریم یا نه، ما اصلح ترین را بین کسانی که کاندیدا شدند، باید پیدا کنیم. 
Ó  حزب مؤتلفه و یا اصولگراهای اســتان البرز برای شناســایی این 

افراد برنامه خاصی دارند؟ 
ما برنامه را از حزب مؤتلفه کشور می گیریم و همسو با آنها کار می کنیم. اگر انتخابات 
مجلس و ریاســت جمهوری را به سمتی ببریم که احزاب نقش پررنگ تری داشته 
باشــند، احزاب مسئول هســتند که برای نماینده خود در حزب حمایت حزبی، 
فرهنگی، سیاســی و... ایجاد کنند و منبع و مرکز تغییر در نماینده ها باشند. اگر 
کســانی که حزب دارند ســربار نماینده شــوند که این فعالیت حزبی محســوب 
نمی شود. در واقع احزاب باید به سمتی بروند که نماینده خود را انتخاب کنند، از آن 
حمایت کنند و او را معرفی کنند و در این دوره باید سعی شود نماینده های منتخب 

احزاب به مجلس معرفی شوند. 

امیــد فراغــت، عضو حــزب مردمســالاری اســتان البرز در 
گفت وگو با هم میهن، درباره فضای سیاســی اســتان البرز 
و رفتارشناســی مشــارکت مردم ایــن اســتان در انتخابات 

توضیحاتی داده است که در ادامه می خوانید:
  

Ó  فضای سیاسی استان البرز را در ماه های باقی مانده تا زمان 
برگزاری انتخابات مجلس دوازدهم چگونه ارزیابی می کنید؟ 
شــرایط و فضــای انتخاباتی خیلــی ضعیف تر از قبل  اســت و این 
فضا تبدیل به یک اپیدمی شــده است. البته در شهرهای کوچک 
به دلیل مباحث قومی و خویشــاوندی به صورت ظاهری جلساتی 
برگزار می شــود اما فضا به گونه ای نیست که انتظار رای دادن حتی 
بستگان کاندیداها را داشته باشــیم. این رای ندادن تبدیل به یک 
گزاره ذهنی برای عموم جامعه شده است و مردم احساس می کنند 
اگر رای دهند، انگار که اتفاق خاصی رخ نداده است و سال هاست 
با رای دادن اتفاق خاصی رخ نمی دهد و به همین دلیل در این دوره 
هم اگر بخواهند رای دهند، همان شرایط حاکم است. این ادبیات 
رای ندادن و بی اثر بودن انتخابات خودبه خود در حال تبدیل شدن 
به یک باور عمومی است؛ قشــری که همیشه رای دادن را تکلیف 
خود می دانستند و همیشه در صحنه بودند. آنچه که از سطح کرج 
شــنیده ام، در قشر مذهبی و هیئتی ها قرار بر این است که شرکت 
نکنند و هر چقدر هم که تلاش شود تا سطح مشارکت بالا برده شود 
اما نتیجه عکس خواهد داد چراکه بی اعتمــادی روزبه روز در حال 
گسترش است و مردم دارند باور می کنند که مشارکت سیاسی آن ها 
قرار نیســت تغییر خاصی برای قشر عادی جامعه ایجاد کند. خب 
همه این موارد را در نظر بگیرید که بر فضای سیاســی استان البرز 
حاکم اســت. در واقع شور و اشــتیاقی برای انتخابات نمی بینیم و 

امیدواریم این شور در جامعه ایجاد شود.
Ó  استان البرز بخشــی از تهران بوده و از طرفی مهاجرپذیر 

است و تقریباً تمام جمعیت این استان را مهاجران تشکیل 
می دهنــد. از طرفــی هم شــرایط قومــی و قبیلــه ای به آن 
صورت که در دیگر استان ها شاهد هستیم را در این استان 
نمی بینیم. با این تفاسیر رفتار انتخاباتی مردم این استان را 
چگونه تحلیل می کنید؟ مردم حزبی عمل می کنند یا اینکه 

به افراد رای می دهند؟ 
البرز ســالیان ســال جزوی از اســتان تهران بود و هر اتفاقی که در 
فضای سیاسی تهران رخ می داد، در کرج نیز حاکم بود. فضا شبیه 
به تهران است و تمامی رایزنی های سیاسی در تهران انجام می شود. 
از نظر رفتارشناسی تمام قومیت های ایران را در استان البرز داریم 
و ایــن موضوع هم تاثیر خود را بر فضای سیاســی می گذارد اما در 

مجموع البرز شبیه تهران است.
Ó  اصلاح طلب های اســتان البرز فعالیت 

انتخاباتی دارند؟ 
کســی از کــرج ثبت نــام نکرده 
اســت و چهــره اصلاح طلــب 
خاصــی هــم کاندیدا نشــده 
اســت. فعالیت های انتخاباتی 
انجــام  کــرج  به هیچ وجــه در 
همــان  واقــع  در  نمی شــود. 
شــرایطی که در تهران اســت در 
اینجا نیز امتداد همان را داریم. 
البته اندکی هم تفاوت هایی 
داریم. جلسه ای که چند 
روز پیــش با حضور 

احزاب و رئیس جمهور برگزار شد، براساس بررسی های ما، حس خوبی را 
به شهروندانی که اخبار و فضای سیاسی را دنبال می کنند، منتقل نکرد و 

از این جلسه ناراضی بودند.
Ó  پیش بینی شما از مشارکت مردم استان البرز در انتخابات 

پیش رو با توجه به مشــکلات معیشــتی و اعتراضات سال 
۱۴۰۱ و کاهش مشارکتی که در دوره قبل انتخابات مجلس 

رخ داد، چیست؟ 
هنوز هیچ علائمی از اینکه مردم قصد مشــارکت در انتخابات را 
داشته باشند، نمی بینم. مردم می گویند ما انتخاب کنیم که چه 
بشــود؟ چرا با انتخاب هایی که تاکنون داشته ایم، اتفاق خاصی 
رخ نداده اســت؟ اصلًا چه کســی را انتخاب کنیم؟ گزینه های 
مدنظر ما در بیــن گزینه های کاندیدا وجود نــدارد، چرا باید در 
یک انتخابات گزینشی که سلیقه همه مردم در کاندیداها نمود 
پیدا نمی کند شرکت کنیم؟ اینها سوالات مهمی است که مردم 
می پرســند و جواب قانع کننده ای هم بــرای این انتظار و انتقاد 
مردم وجود ندارد. فهم و آگاهی در حال رشد است و جامعه امروز 
با هیچ دوره ای از تاریخ قابل مقایســه نیســت؛ قاعدتاً این مردم 
ســوال می پرسند و چون پاسخی را دریافت نمی کنند مشارکتی 
هم نخواهند داشــت. امــا باید کاری کرد که مشــارکت مردم در 
انتخابات افزایــش پیدا کند و مردم مشــارکت کنند چراکه حق 

مدنی مردم است و باید از این حق بهره مند شوند.
Ó  عده ای از مردم کرج در هنگام انتخابات به جای مشارکت 

در شهر خود ترجیح می دهند از تهران در انتخابات شرکت 
کننــد. عملکرد مســئولین شــهر را در ایــن حرکت چقدر 

تاثیرگذار می دانید؟ 
الان سالهاســت که قدوقواره مردم جامعه بالاتر از مسئولین شده 
اســت. مردم برخی مســئولین را باور ندارند چراکه فکر می کنند 
داناتــر از آن ها هســتند و فکر سیاســی و انتقادی آن هــا بهتر از 
مسئولین کار می کند. این عدم تناسب بین جامعه و مسئولین در 
شــهر کرج باعث می شود تا آن ها هم به دنبال مسئولی باشند که 
متناســب با فکر و خواســته و انتخاب آن ها باشــد و از آنجایی که 
کرج و تهران بســیار به هم نزدیک هستند و بسیاری از مردم کرج 
بخش زیادی از روز خود را به واسطه کار در تهران سپری می کنند، 
سرنوشــت انتخابات این شــهر را نیز بر سرنوشــت خود تاثیرگذار 
می دانند و معتقدند اگر قرار است به کسی رای دهیم، کسی باشد 
که در قد و قواره ما باشد و به همین دلیل بین کرج و تهران، تهران 

را برای رای دادن انتخاب می کنند.
Ó  شــعارها و وعده هایی که کاندیداهــا و نماینده ها به مردم 

می دهنــد و عمــل نکــردن به شــعارها و وعده هــا را چقدر 
در تصمیــم مردم برای شــرکت یا عدم شــرکت در انتخابات 

تاثیرگذار می دانید؟ 
وقتی کسی مانند آقای احمدی نژاد می گوید مجلس در رأس امور 
نیست، این جمله همه را تحت تاثیر قرار می دهد و این ذهنیت در 
جامعه ما شــکل گرفته اســت که از دست مجلس کاری بر نمی آید 
و کاره ای نیست. کرج به واســطه نزدیکی با تهران کاراکتری مجزا 
نسبت به دیگر شــهرها دارد و سال های سال اســت که اعتراض و 
دغدغه آن ها این است که شعارهای فردی می دهند که تاثیری در 
سیستم زندگی مردم ندارد. برای نمونه وقتی وعده ساخت بزرگراهی 
می دهند با بودجه محلی امکان پذیر نیســت و نیازمند بودجه ملی 
است، نماینده ای این وعده را می دهد درحالی که زورش به دریافت 
بودجه دولتی هم نمی رســد و همه شــعارهایی کــه می دهد، پوچ 
می شود. کشور ما به همان اندازه که سیاست زده شده شعارزده نیز 

شده است و کرج هم از این قاعده مستثنی نیست.

زیر سایه تهران
در محاصره زندان ها

درصد مشارکت مردم البرز 
در انتخابات ادوار مجلس 
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پانوشت: با توجه به تقسیمات کشوری 
البرز در سال 1389، آمار مشارکت مردم 
از  پس  و  دهم  مجلس  از  استان  این  در 

تقسیمات ذکر شده است.

احزاب

راه نجات کشور 
حزب توســعه ملی ایــران اســلامی در نامه ای 
خطاب به محمدباقر قالیباف، ریاســت مجلس 
به تحلیل وضعیت کشور پرداخت. در بخشی از 
این نامه آمده است: »فارغ از اختلافات فکری 
در نوع رویکرد و تأمین منافع ملی، تأملی اندک 
کافی است تا دریابیم برنامه توسعه هفتم بدون 
توجه به ملاحظات و الزامات پیش گفته تدوین 
شــده اســت. این برنامــه فاقــد هدف گذاری 
مشــخص اســت و بی توجه به ارتبــاط منطقی 
میان بخش های مختلف اقتصادی، اجتماعی، 
فرهنگــی و سیاســی و مشــکلات ســاختاری 
موجــود در ایــن بخش هــا تهیه شــده اســت. 
ایــن برنامــه در بهتریــن ارزیابی صرفــاً حاوی 
مجموعــه ای از آرزوها و خواســت های خوب و 
عــاری ازهرگونــه اولویت بندی اســت که هیچ 
تناسبی با امکانات و مقدورات و محدودیت های 
کشور ندارد.« در بخش دیگری از این نامه آمده 
است: »ناترازی های تولید و مصرف و درآمدها 
و هزینه ها که در جای جای این برنامه به چشم 
می خورد، ناترازی در حکمرانی است. مادام که 
شــیوه غلط و ناکارآمد حکمرانــی کنونی تغییر 
نکند، رفــع ناترازی های دیگر ممکن نیســت. 
راه نجات اقتصاد ایران، کاهش کسری بودجه 
و افزایــش تولید اســت که عمدتــاً از راه جذب 
ســرمایه خارجی و تکنولــوژی روز دنیا ممکن 
می شــود که آن هم مســتلزم تغییر اساسی در 
راهبرد  سیاســت خارجی فعلی، اجرای برجام 
و پایان تحریم ها اســت. نیــک می دانید که در 
شرایط اسفبار فعلی، مهمترین عامل موفقیت 
هــر برنامه و سیاســتی، همراهی ملت، کاهش 
فاصلــه فعلــی میان مــردم و دولــت و افزایش 
مشــروعیت حاکمیت اســت.« در ادامــه نامه 
نوشته شده: »چاره این موضوع نیز توقف روند 
فاجعه بار خالص ســازی و ویژه گزینی و تحدید 
روزافــزون حقوق ملت و فراهــم نمودن فرصت 
حضور همــه ایرانیان مســئول و دلســوز برای 
نجات کشور از طریق سازوکارهای دموکراتیک 
از جملــه چرخش نخبــگان از طریق انتخابات 
آزاد و رقابتــی و بــا مشــارکت گســترده مــردم 
است. وگرنه از مجلس و دولتی که با مهندسی 
انتخابات و بیگانه از سازوکارهای مذکور شکل 
گرفته باشــد، بهتــر از برنامه هفتــم نمی توان 

انتظار داشت.«

گواهی بر یک ادعا 
از  و  مدنــی  فعــال  منصوریــان،  خســرو 
بازداشت شــدگان ســال ۱۳۶۹ ادعای محمد 
توســلی را تأیید کــرد. دبیرکل نهضــت آزادی 
ایران در نشست نقد مســتند پرویز ثابتی )مرد 
امنیتی ســاواک( از شــکنجه خود در بازداشت 
ســال ۱۳۵۰ گفته و از رفتارهایی در بازداشت 
ســال ۱۳۶۹ و بعــد از انقــلاب نیز ســخن به 
میان آورده بــود. روزنامه ارگان دولت اما چنین 
نوشــت: »یکی از مقامــات امنیتی که آن زمان 
به طــور مســتقیم در جریان این پرونــده بوده، 
ادعــای توســلی را تکذیــب کــرده و گفته، در 
جریــان بازجویــی از آنها هیچ یــک از اعضای 
بازداشت شــده نهضت آزادی حتی یک سیلی 
هم نخورده اند.« خسرو منصوریان اما به عنوان 
یکی از همان بازداشــتی ها )ســال ۶۹ و در پی 
نامه به رئیس جمهور وقت( این ادعا را رد کرده و 
مواردی را متذکر و یادآور شده که شرح رفتار در 
زندان را در کمیســیون اصل ۹۰ مجلس ششم 
به همراه دو نفر دیگر- محمد توســلی و هاشم 
صباغبــان- در دوران ریاســت حجت الاســلام 
انصاری راد بر آن کمیسیون باز گفته و شرح آن 
ثبت و ضبط شــده و مقامات امنیتی می توانند 
نوارهــای ضبط شــده در کمیســیون اصل ۹۰ 

مجلس را بازبینی کنند.


